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حامیان داعش از حوادث پاریس 
درس عبرت بگیرند

ح��وادث  نوری همدان��ی  آیت الله العظم��ی 
تروریستی در پاریس را نتیجه عملکرد دولتمردان 
غربی در حمایت از تکفیری ها دانس��ت و تاکید 
کرد: اگر آنها به تروریس��ت ها کمک نمی کردند، 
ملت و دولت س��وریه و عراق داعش را نابود کرده 
بودند. به گزارش رسا، آیت الله نوری همدانی پیش 
از ظهر دیروز در جلسه درس خارج فقه خود در 
مس��جد اعظم قم، حوادث تروریس��تی اخیر در 
کش��ورهای مختلف از جمله بیروت و پاریس را 
محکوم کرد. وی اقدامات غربی ها و آمریکایی ها 
را عامل اصلی مشکلات امروزی که جهان گرفتار 
آن شده، دانست و تصریح کرد: برخی کشورهای 
زورگوی جهان تصور می کردند با ایجاد گروه های 
تروریستی و تکفیری می توانند کشورهای اسلامی 
را دچار مشکل کنند و خودشان در گوشه ای در 
امن و امان باش��ند. این مرجع تقلی��د ابراز کرد: 
ایجادکنندگان و حامیان این جریان های خشن 
و ت��رور، بای��د می دانس��تند دیر ی��ا زود در گذر 
زمان همین مش��کلات به سراغ شان خواهد آمد 
و امروز داعش بلای جان غربی ها ش��ده اس��ت. 
استاد برجسته درس خارج حوزه علمیه قم بیان 
داشت: حوادثی که اخیرا در فرانسه رخ داد نتیجه 
عملکرد ناصواب و ناصحیح سردمداران این کشور 
است و غربی ها باید از این موضوع عبرت بگیرند. 
وی خاطرنش��ان کرد: اگر کشورهای غربی مثل 
فرانسه تروریست ها را تقویت نمی کردند، ملت ها 
و دولت های س��وریه و عراق داعش را ریشه کن 
می کردن��د. حضرت آی��ت الله نوری همدانی امت 
اس��لامی را به حفظ وحدت و هوشیاری در برابر 
نقش��ه های شوم دش��منان توصیه و اظهار کرد: 
کشورهای اسلامی باید بدانند تنها راهی که آنها 
را به عزت می رس��اند، حفظ هوش��یاری در برابر 
نقشه های شوم دشمنان است. این مرجع تقلید 
در ادامه سخنان خود با اش��اره به آیاتی از قرآن 
کریم، خاطرنشان کرد: مسلمانان نباید بنشینند تا 
کشورهای مستکبر به آنها حمله کنند و بعد آنها 
مشغول دفاع ش��وند، بلکه باید به گونه ای دارای 
قوت باشند تا بتوانند هرگونه خطری را دفع کنند.

مردم بیچاره فرانسه تاوان 
خیانت مسؤولان شان را می دهند

عض��و هیأت رئیس��ه مجلس 
گف��ت: در ح��ال حاضر مردم 
بیچاره فرانس��ه تاوان خیانت 
مسؤولان ش��ان را می دهن��د. 
ف��ارس،  مهرداد  به گ��زارش 
بذرپ��اش نماینده م��ردم ته��ران در پی حادثه 
تروریستی در فرانسه، در صفحه اینستاگرام خود 
نوشت: جمعه ش��ب تن فرانسوی ها لرزید. اتفاق 
جمعه شب فاجعه بسیار تلخی بود که رخ داد و 
همه را ناراحت کرد؛  فاجعه ای که یکی از مقصران 
آن رئیس جمهور فرانسه است که از عوامل اصلی 
ایجاد داعش در منطقه اس��ت. رئیس جمهوری 
که با اقداماتش سال هاس��ت تن زنان و کودکان 
لبنانی، یمنی، سوری، عراقی، افغانی و پاکستانی 
را می لرزاند و جان مردمان مسلمان این منطقه 
اصلا برایش مهم نیست. بزرگان گفته بودند این 
فتنه )تروریست های داعشی( روزی گریبان آن 
کشورها را خواهد گرفت ولی مردم بیچاره فرانسه 
و برخی کشورها هستند که تاوان این خیانت های 

مسؤولان خود را می دهند.

نباید از امثال کشمیری ها غافل بود
روحانی درباره اطرافیانش 

تجدیدنظر کند
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی 
با انتق��اد از ادبی��ات روحانی 
نسبت به رسانه های منتقد و 
نارضایتی او از دستگیری برخی 
عوامل نف��وذ، از او خواس��ت 
نسبت به اطرافیانش تجدیدنظر کند. به گزارش 
خبرگزاری ها، محمدنبی حبیبی در پایان نشست 
دبیران حزب موتلفه گفت: رئیس جمهور به جای 
تشکر از دستگاه قضا و نیروهای امنیتی در مبارزه 
با نفوذی ها مطالبی گفت که در ش��أن وی نبود. 
رئیس جمهور باید به نقد منصفانه رسانه ها پاسخ 
مسؤولانه بدهد. اما آنچه در نمایشگاه مطبوعات 
گفته شد مسؤولانه نبود؛ استخدام ادبیات نیش دار 
در پاس��خ به نقدهای مشفقانه متناسب با شعار 
اعتدال و تدبیر امور مملکت نیست. رئیس جمهور 
باید درباره اطرافیان خود که اطلاعات نادرست به 
او می دهند تجدیدنظر کند و نباید از نفوذی های 
استکبار با چهره های مختلف، مانند کلاهی ها و 
کش��میری ها و امثال آنها غافل بود. حبیبی در 
ادام��ه تصریح کرد: دولت باید مس��اله نفوذ را در 
پسابرجام جدی بگیرد و به دستگاه های امنیتی 
کش��ور اعتماد کند و در عین حال جانانه از آنها 
دفاع کند نه اینکه تلاش های آنان را ندیده بگیرد.

در انتقاد از ادبیات او نسبت به رسانه ها 
نمایندگان به روحانی تذکر می دهند

تع��دادی از نماین��دگان مجلس ش��ورای 
اس��لامی در حال تدارک ی��ک تذکر کتبی به 
حس��ن روحانی هس��تند. این تذکر به خاطر 
اظه��ارات و ادبیات روحانی علیه رس��انه های 
منتقد اس��ت. نصرالله پژمان فر، نماینده مردم 
مشهد در مجلس شورای اسلامی از تذکر کتبی 
نمایندگان به رئیس جمه��ور درباره اظهاراتش 
درباره رسانه ها در افتتاحیه نمایشگاه مطبوعات 
خب��ر داد. حجت الاس��لام نص��رالله پژمان ف��ر 
به ف��ارس گفت: نماین��دگان در صحن علنی 
مجلس در حال امضای تذکری به رئیس جمهور 
درباره جاس��وس های حوزه رسانه  هستند. وی 
افزود: نمایندگان همچنین در این متن درباره 
اظه��ارات رئیس جمهور در مراس��م افتتاحیه 
نمایش��گاه مطبوعات نیز تذکر داده اند. گفتنی 
است اظهارات حسن روحانی علیه رسانه های 
منتقد و متهم کردن آنها به پلیس مخفی که 
البته اتهامی به قوه قضائی��ه هم بود با واکنش 

صریح آیت الله  لاریجانی مواجه شده بود.

طرح گزارش های یک، ۲ و ۳ ماهه 
اجرای برجام

سخنگوی کمیسیون امنیت 
مل��ی و سیاس��ت خارج��ی 
بررس��ی مکانیزم  از  مجلس 
نظارتی این کمیسیون برای 
دریاف��ت گزارش ه��ای یک، 
۲ و ۳ ماهه از اجرای برجام، در نشس��ت عصر 
دیروز این کمیسیون خبر داد. نوذر شفیعی در 
گفت وگو با مهر، با اشاره به یکی از تبصره های 
قانون »اقدام متقابل و متناسب دولت ایران در 
اجرای برجام« اظهار داشت: براساس این تبصره، 
کمیسیون امنیت ملی به عنوان کمیسیون ناظر 
بر اجرای برجام تعیین ش��ده تا در روند اجرای 
برجام نظارت کند و هم اکنون نیز وارد این کار 
ش��ده اس��ت. وی در توضیح مکانیزم نظارتی 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی برای 
نظارت بر اجرای برنامه جامع اقدام مش��ترک 
گفت: چارچوب خام این مکانیزم به این صورت 
است که از همه نهادهای ذی ربط که از اجرای 
برج��ام تاثیر می پذیرن��د، از قبیل نفت، بانک، 
کش��تیرانی، بیمه و حوزه صنعت، هر ماه یک 
گزارش دریافت می کنیم. سخنگوی کمیسیون 
امنیت ملی و سیاس��ت خارجی مجلس ادامه 
داد: براس��اس این گ��زارش، به عن��وان مثال 
بانک ها میزان حل مش��کل سوئیفت، بیمه ها 
میزان حل مش��کل تحری��م بیمه های تجاری 
و وزارت نفت میزان رفع مش��کل فروش نفت 
را به کمیس��یون امنیت مل��ی ارائه می دهند. 
 ش��فیعی اظهار داش��ت: در مرحل��ه بعد، هر 
۲ ماه یکب��ار تیم مذاکره کننده هس��ته ای به 
اس��تثنای وزیر ام��ور خارجه در کمیس��یون 
امنی��ت ملی حض��ور می یابند و رون��د اجرای 
 برج��ام را گ��زارش می دهن��د و در نهایت، هر 
۳ م��اه یکبار ش��خص وزی��ر ام��ور خارجه با 
حضور در کمیس��یون امنیت ملی روند اجرای 
برجام را گ��زارش می ده��د. وی تصریح کرد: 
در مجم��وع ما ای��ن گزارش های ی��ک، ۲ و ۳ 
 ماه��ه را جمع بندی می کنی��م و در پایان هر 
۶ ماه، یک گ��زارش از روند اج��رای برجام به 
صحن علنی مجل��س می دهیم و این روند نیز 
 تا پایان اج��رای برنامه جامع اقدام مش��ترک

 ادامه می یابد.

مجاری نفوذ را شناسایی کردیم
وزیر اطلاعات گفت نیروهای 
احاط��ه  کش��ور  اطلاعات��ی 
کاملی بر موضوع نفوذ دارند. 
س��یدمحمود  حجت الاسلام 
علوی، وزی��ر اطلاعات، صبح 
دی��روز یکش��نبه در پنجاه ونهمی��ن همایش 
سراسری حراست کل کشور با اشاره به مساله 
نفوذ دش��من و تبیین اهداف دشمن از سوی 
مق��ام معظم رهب��ری گفت: دش��من همواره 
درص��دد نفوذ و ب��ه دنبال آن، ضرب��ه زدن به 
کش��ور بوده است. اما اکنون با توجه به شرایط 
جدید با این خطر بیشتر مواجهیم. به گزارش 
مهر، وی از نفوذ به عنوان مهم ترین تهدید در 
عرصه  جنگ نرم یاد کرد و افزود: ضرورت دارد 
هشدارهای راهبردی مقام معظم رهبری را در 
حوزه نفوذ به صورت علمی و پژوهشی مطالعه و 
بررسی و مبتنی بر آن عمل کرد تا با هوشیاری 
کامل، دچار غافلگیری نش��ویم. علوی با اشاره 
به تلاش عناصر دشمن و عوامل سرویس های 
و  از پوش��ش ها  اس��تفاده  ب��رای  اطلاعات��ی 
ظرفیت های مختلف برای حضور و نفوذ، گفت: 
وزارت اطلاعات با اش��راف اطلاعاتی خود نقاط 
مورد هدف دش��من و اولویت ه��ای آنان برای 
ضربه زدن به نظام مقدس جمهوری اس��لامی 
ایران و نفوذ را به خوبی شناس��ایی کرده است. 
وزیر اطلاعات همچنین گفت: البته انفجارهای 
اخیر هش��دار جدی به ما هم هس��ت، که باید 

مورد توجه کارشناسی قرار گیرد.

اخبار

گروه سیاس�ی: ماج��رای جمع آوری 
سانتریفیوژها توسط بازرسان سازمان 
انرژی اتمی با اظهارات علی شمخانی 
دبیر ش��ورایعالی امنیت ملی وارد فاز 

جدیدی شد. 
به گزارش »وط��ن امروز« پس از 
اظه��ارات علی اکبر صالحی مبنی بر 
جمع آوری س��انتریفیوژها براس��اس 
تعهدات ای��ران در برج��ام، انتقادات 
گسترده ای به این اقدام سازمان انرژی 
اتمی ش��د، چراکه برخ��لاف قانون و 
قبل از اخذ تعه��د کتبی طرف های 
آمریکایی و اروپایی برای لغو تحریم ها، 
اج��رای تعه��دات ای��ران در برجام 
آغاز ش��ده بود. برای همی��ن اقدام، 
نمایندگان مجلس نیز طی نامه ای به 
رئیس جمهور از این اقدام انتقاد و به 

وی تذکر دادند. 
با این ح��ال پس از ای��ن ماجرا، 
دولتی ه��ا از جمل��ه س��ازمان انرژی 

اتمی و عباس عراقچی به کلی همه چیز را تکذیب 
کردند ولی علیرضا زاکانی، رئیس کمیسیون ویژه 
بررسی برجام در مجلس شورای اسلامی گفت کار 
جمع آوری سانتریفیوژها با تذکر یک مقام عالیرتبه 
متوقف شد. علی شمخانی، دبیر شورایعالی امنیت 
ملی نیز در نمایشگاه مطبوعات این اظهارات زاکانی 
را تایی��د کرد. با این ح��ال اما یک روز بعد از تایید 
ش��مخانی، اخباری مبنی بر تکذی��ب این تایید از 
س��وی ش��مخانی و همچنین اطلاعیه ای از سوی 
س��ازمان انرژی اتمی در انتقاد علیه رسانه ها بویژه 
صدا و سیما منتشر شد! به عبارتی دولتی ها باز هم 

سیاست انکار را در پیش گرفتند!
ب��ا این حال ام��ا خبرگزاری صدا و س��یما روز 
گذشته اطلاعیه ای منتشر کرد و نوشت با بررسی 
فایل صوت��ی گفت وگوی ش��مخانی درباره توقف 
س��انتریفیوژها، کاملا مش��خص اس��ت ک��ه دبیر 
ش��ورایعالی امنیت ملی تایید کرده اس��ت که کار 
جمع آوری سانتریفیوژها با تذکر متوقف شده است. 
به گ��زارش »وطن ام��روز«، خبرگ��زاری صدا 
و س��یما گزارش داد در پی انتش��ار اطلاعیه اخیر 
سازمان انرژی اتمی مبنی بر انتشار برخی مطالب 
غل��ط درب��اره اقدامات س��ازمان ان��رژی اتمی در 
رسانه ها از جمله صداوسیما، روابط عمومی رسانه 
مل��ی توضیحاتی ارائه کرد.  س��ازمان انرژی اتمی 
چهارشنبه گذش��ته با صدور بیانیه ای مدعی شد 
رس��انه ملی مطلب غلطی را درب��اره اقدامات این 
سازمان منتشر کرده و به نقل از سخنگوی دبیرخانه 
شورایعالی امنیت ملی اعلام کرد پس از درخواست 
ایشان، صدا و سیما اقدام به توقف پخش این مطلب 
کرد. در این خصوص، ضمن تاکید بر این نکته که 
رس��انه ملی همواره خود را ملزم به انتش��ار اخبار 
دقیق، مستند و صحیح می داند به اطلاع می رساند:

خبرگزاری های معتبر سه شنبه گذشته خبری 
را ب��ه نقل از دبیر محترم ش��ورایعالی امنیت ملی 
منتشر کردند که براساس آن خبر، ایشان در جریان 
بازدید از نمایشگاه مطبوعات در پاسخ به اینکه گفته 
می شود فرآیند جمع آوری سانتریفیوژهای فردو و 
نطنز ش��روع ش��ده بود که جلوی آن با یک تذکر 
گرفته شده است، ضمن تایید، تصریح کرد: »همین 
طور اس��ت«.  در پی انتش��ار گس��ترده این خبر، 
سخنگوی محترم دبیرخانه شورایعالی امنیت ملی 
در ارتباط تلفنی با خبر رس��انه ملی با اعلام اینکه 
پاسخ آقای شمخانی به سوال دیگری درباره سوریه 

بوده و خبرنگاران به اشتباه آن را پاسخ وی به سوال 
فوق تلقی کرده اند، خواستار توقف پخش این خبر 
ش��د، خبری که پیش از انتشار آن در رسانه ملی، 
در خبرگزاری های معتبر از جمله خبرگزاری های 
ایسنا و مهر منتشر شده بود.  بررسی دقیق و مجدد 
فایل صوتی پرسش و پاسخ خبرنگار از دبیر محترم 
شورایعالی امنیت ملی، تداخلی را در سوالات نشان 
نداد و پاسخ آقای شمخانی کاملا واضح بود. این نکته 
همزمان با ارسال فایل صوتی برای دبیرخانه شورا به 
اطلاع سخنگوی محترم آن دبیرخانه رسید و ایشان 
با این وجود دوباره درخواست توقف پخش این خبر 
را مطرح کرد که بلافاصله به این درخواست عمل 
شد. اگرچه عرف رسانه ملی انتشار جزئیات تعامل با 
دبیرخانه شورایعالی امنیت ملی نیست ولی به دلیل 
نقل قول س��ازمان انرژی اتم��ی از این نهاد و برای 
صیانت از اعتبار رسانه ملی که انتشار اخبار دقیق، 
مس��تند و صحیح در سرلوحه وظایف حرفه ای آن 

است، توضیحات فوق به اطلاع عموم رسید. 
این اطلاعیه س��ازمان صدا و سیما نشان می دهد 
فایل صوتی یادشده حاکی از درستی ماجرای تذکر به 
جمع آوری سانتریفیوژها بوده است البته این موضوع 
در اظهارات علی اکبر صالحی در شامگاه روز شنبه در 

تلویزیون هم تا حدودی مش��اهده ش��د. صالحی که 
خود ماجرای جمع آوری س��انتریفیوژها را کلید زده 
بود در گفت وگوی تلویزیون��ی گفت کار جمع آوری 
سانتریفیوژهای غیرفعال در نطنز آغاز شده است! او که 
در برنامه »متن - حاشیه« حاضر شده بود در پاسخ به 
سوالی درباره  آغاز اجرای برجام گفت: هم اکنون برجام 
اجرا نشده است اما انجام اقداماتی برای رسیدن به روز 
اجرا را آغاز کرده ایم. ما شروع کرده ایم و این را در ژاپن 
اعلام کردم در نطنز مقدمات برچیدن سانتریفیوژها را 
آغاز کردیم در واقع جمع آوری سانتریفیوژهایی که کار 
نمی کنند را آغاز کرده ایم. ۱۰ هزار سانتریفیوژ فعال 
داریم و ۱۰ هزار س��انتریفیوژ داریم که نصب شده و 
فعال نیس��تند.  به گزارش تسنیم، صالحی گفت: در 
نامه ای که مقام معظم رهبری به رئیس جمهور ارسال 
کردند دو مورد را مشخصا اعلام کردند که تا حصول 
تضمینات لازم، صورت نگیرد که یکی درباره استوانه 
چاله رآکتور اراک و دومی تبادل سوخت بوده است. 
هیات نظارت بر برجام باید رس��ما اعلام کند که آیا 
بیانیه رئیس جمهور آمری��کا و اتحادیه اروپایی مورد 
تایید نظام هست یا خیر و هیات نظارت جلسه اول آن 
تشکیل شد. در جلسه نخست همین موضوع مطرح 

شد که آیا اعلامیه ها مورد تایید است؟ 

سانتریفیوژها حساسند! ■
ش��دن  برچی��ده  درب��اره  وی 
سانتریفیوژها گفت: زمانی که رئیس 
س��ازمان انرژی اتمی اعلام می کند 
مقدمات برچیدن س��انتریفیوژها در 
چارچوب برجام را آغاز کرده ایم این 
باید مبنایی باشد بر اعلام موثق بودن 
خبر. برخی تشکیک کردند. ما هنوز 
به اراک و به بس��یاری جاهای دیگر 
دست نزدیم. برچیدن سانتریفیوژها 
را نمی توان به صورت لحظه ای انجام 
داد چون خیلی حس��اس بوده و در 
صورتی که دقت لازم انجام نشود ۲۰ 
تا ۳۰ درصد آنها از بین می رود. باید 
به صورتی عمل کنیم که زمانی که به 
فرصت اجرای برجام رسیدیم زمان را 
از دس��ت ندهیم، طبق گفته وزارت 
اقتص��اد، روزی ۱۵۰ میلیون دلار به 
صورت غیرمستقیم از تحریم ها ضرر 
می کنیم.  رئیس سازمان انرژی اتمی 
گفت: سانتریفیوژهایی که در حال جمع آوری آنها 
هستیم اصلا فعال نبوده و در حال تولید اورانیوم 
نب��وده و نصب آنها تصمیم سیاس��ی بوده که در 
دولت دهم اتخاذ شد و بازگرداندن آنها نیز حدود 
یکی، دو ماه طول می کشد و در زمان جمع آوری 
آنها تعدادی از آنها آس��یب دیدند. سانتریفیوژها 
مش��کل طراحی ذاتی دارند و مطل��وب ما نبوده 
و یکی از اش��کالات آنها این اس��ت که زمانی که 
آنه��ا را بردارید و بگذارید تعداد زی��ادی از آنها از 
کار می افتند. در فردو فعلا گفتیم که آهس��ته تر 
عمل کنند و براس��اس برنامه اقدام می کنیم و تا 
حالا کس��ی به ما تذکر نداده و ای��ن تذکرات در 
روزنامه ها بوده است. تذکر را رئیس جمهور یا مقام 
معظم رهبری می توانند به ما بدهند و الا نماینده 
محترمی بنا به دلایلی نمی تواند اینگونه اقدام کند 
و تذکر باید به صورت رس��می باش��د.  وی گفت: 
من در ژاپن و توس��ط خبرگزاری کیودو مقدمات 
برچیدن سانتریفیوژها را اعلام کردم و من مسؤول 
اظهارات دیگران نیس��تم. ش��اید آقای عراقچی از 
روند برچیدن سانتریفیوژها مطلع نبودند و شاید 
آن زمان اطلاع رس��انی به ایشان نشده بود و آقای 
ش��مخانی نیز این موضوع را تکذی��ب کردند. ما 
نزدیک به دو هفته پیش این روند را آغاز کردیم و 
کماکان طبق دستورالعمل در حال انجام هستیم 
و زمانبندی داشته و روی آنها کار و تجربه اندوخته 
ش��ده تا حداقل آسیب ها به آنها برسد و اطمینان 
داش��ته باشید طبق دس��تورالعمل ابلاغی توسط 
رئیس جمهور عمل می شود و فقط سانتریفیوژ های 
غیر فع��ال در حال جمع آوری هس��تند. صالحی 
گفت: در فردو حدود ۲۰۰۰ سانتریفیوژ داریم که 
حدود ۱۰۰۰ عدد از آنه��ا باقی می ماند. در فردو 
هیچگونه جمع آوری نداش��ته ایم البته یکس��ری 
اقدامات اولیه همه جا ش��روع کرده ایم. زمانی که 
آژان��س نظر خود را اعلام کرد، بع��د از آن نظر و 
در صورتی که مطلوب باشد اقدامات لازم را برای 
اقدامات بعدی انجام دهیم.  رئیس سازمان انرژی 
اتمی اضافه کرد: زمانی که ۱۵ دسامبر آژانس نظر 
خود را داد و مطلوب ایران بود بعد از آن شروع به 
جمع آوری سانتریفیوژها در فردو و نظنز خواهیم 
کرد. مطلوب ما بس��ته ش��دن پرونده پی ام دی و 
خارج ش��دن آن از ش��ورای حکام است و مرجع، 
هی��ات نظارت بر برجام اس��ت و پس از اعلام این 

هیات اقدامات خود را انجام خواهیم داد. 

گروه سیاسی: تشکیل هیات نظارت بر برجام آخرین 
بند از شروط 9 گانه رهبر انقلاب برای اجرای مشروط 
برجام بوده اس��ت! براساس نامه رهبر معظم انقلاب، 
تش��کیل این هیات برعهده شورایعالی امنیت ملی 
گذاشته شده اس��ت. در واقع این هیات وظیفه دارد 
نحوه اجرای برجام و نیز میزان انطباق تعهدات طرف 
مقابل در برجام با اقدامات آنها را راستی آزمایی کند. 
علی شمخانی، دبیر شورایعالی امنیت ملی سه شنبه 
هفته گذش��ته خبر داد اعضای این شورا در جلسه 
چهارشنبه)۲۰آبان( مشخص خواهند شد. روز شنبه 
۲۳ آبان ماه عباس عراقچی، عضو تیم مذاکره کننده 
هس��ته ای در گفت وگو با دانا، درب��اره زمان و نحوه 
اطلاع رسانی درباره اعضای هیأت نظارت بر برجام، 
اظهار داشت: در این باره از دبیرخانه شورایعالی امنیت 
ملی باید سوال بپرسید و آنها در جریان موضوع قرار 
دارند. وی همچنین درباره نفرات مش��خص شده در 
لیس��ت هیأت نظارت بر برجام نیز عن��وان کرد: در 
این باره نیز قرار است دبیرخانه شورایعالی امنیت ملی 
اطلاع رس��انی ها را انجام ده��د. از قرار معلوم اعضای 
هیات نظارت بر اجرای برجام مش��خص شده اند اما 
معلوم نیست چرا ش��ورایعالی امنیت ملی از انتشار 
لیس��ت اس��امی اعضای این هیأت امتناع می کند. 
این سکوت شورایعالی امنیت ملی فقط به رسانه ها 
ختم نمی شود و حتی نمایندگان مجلس و اعضای 
کمیس��یون امنیت ملی هم از اسامی اعضای هیأت 
نظارت بر اجرای برجام بی اطلاع هستند. به طور مثال 
در همین باره سیدحس��ین نقوی ، عضو کمیسیون 

امنی��ت ملی مجلس ب��ه دانا گف��ت از این موضوع 
بی اطلاع است. سوالی که اکنون مطرح می شود این 
اس��ت که آیا هیأت نظارت بر اجرای برجام تشکیل 
شده یا نه؟ اگر این هیأت تشکیل شده چرا شورایعالی 
امنیت ملی از انتشار لیست اسامی اعضای آن امتناع 
می کند؟ و اگر این هیأت تاکنون تشکیل نشده است، 
دلیل این بی توجهی چیست؟ این سکوت شورایعالی 
امنی��ت ملی در ش��رایطی ادام��ه دارد که علی اکبر 
صالحی شنبه شب از آغاز جمع آوری سانتریفیوژها در 
نطنز خبر داده اس��ت و این موضوع به معنی اجرای 
برجام اس��ت، اما اجرای برجام ب��ا نظارت کدام نهاد 
انجام می شود؟ بهتر است شورایعالی امنیت ملی به 
این سکوت  پایان دهد و با شفاف سازی درباره اعضای 
هی��أت نظارت بر اجرای برج��ام و نحوه نظارت این 
هیأت بر اجرای برجام، زمینه را برای سوءاستفاده های 

دشمنان انقلاب اسلامی فراهم نکند.
تضمین اوباما فرمالیته می شود؟ ■

موضوع اجرای تعهدات ایران در ش��رایطی که 
هنوز سرنوش��ت هیات نظارت بر برجام مشخص 
نشده یکی از دغدغه های مربوط به وضعیت اجرای 
تعهدات برجام اس��ت اما نگرانی وی��ژه در این باره 
مربوط به وضعیت شروط رهبر حکیم انقلاب برای 
اجرای برجام است. ایشان در نامه خود برای اجرای 

مشروط برجام صراحتا آغاز اجرای تعهدات ایران را 
به تضمین کتبی طرف آمریکایی و اروپایی مبنی بر 
لغو تحریم ها مشروط کردند؛ در واقع رئیس جمهور 
آمری��کا و اتحادی��ه اروپایی کتب��ا تضمین دهند 
تحریم های هسته ای علیه ایران را لغو خواهند کرد. 
به گزارش »وطن امروز«، لغو تحریم ها متاس��فانه 
در برجام محقق نشده است و نامه رهبری آخرین 
تلاش ها برای لغو تحریم هاست. با این حال اما نه 
آمریکا و نه اتحادیه اروپایی تاکنون چنین تضمینی 
نداده اند. در این میان نکته نگران کننده زمزمه های 
مشکوکی بود که می گفت برخی تلاش دارند نامه 
اوبام��ا و اتحادیه اروپایی مبنی بر تخفیف و تعلیق 
برخ��ی تحریم ها علیه ای��ران را به عنوان تضمین 
کتب��ی آنها مبنی ب��ر لغو تحریم ها ج��ا بزنند! به 
عبارتی ش��رط تضمین کتبی برای لغو تحریم ها 
»فرمالیته« شود! روز گذشته زمزمه های این ماجرا 
بیشتر به گوش رسید. علاء الدین بروجردی، رئیس 
کمیس��یون امنیت ملی مجلس و یکی از حامیان 
برجام در کمیسیون ویژه بررسی برجام که آن نامه 
جنجالی را در زیر سوال بردن گزارش کمیسیون 
درب��اره برجام امضا کرد؛ دیروز از احتمال پذیرش 
نام��ه اوباما برای اجرای برج��ام به عنوان تضمین 
کتبی اوباما خبر داد. رئیس کمیسیون امنیت ملی 

و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: ش��ورایعالی امنیت ملی باید مش��خص کند 
ک��ه نامه اوباما و هیات ش��ورای وزیران اروپا تعهد 
کتبی در اجرای برجام محس��وب می شود یا خیر. 
علاء الدین بروجردی در گفت وگو با خبرگزاری خانه 
ملت با اشاره به تاکید مقام معظم رهبری مبنی بر 
گرفتن تعهد کتبی از ط��رف آمریکایی در اجرای 
برجام گفت: شورایعالی امنیت ملی باید مشخص 
کند که بیانیه اوبام��ا در زمان اعلام آمادگی برای 
اج��رای برجام حکم تعهد کتب��ی را دارد یا خیر. 
نماینده مردم بروجرد در مجلس شورای اسلامی 
با اش��اره به نامه اوباما و هیات شورای وزیران اروپا 
در خصوص اجرایی ش��دن برجام، اظهار داش��ت: 
عراقچی این نامه ها را به کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست  خارجی مجلس ارائه کرد و توضیحاتی در 
این باره به نمایندگان داد اما در نهایت ش��ورایعالی 
امنی��ت ملی باید مش��خص کن��د امضاهایی که 
مسؤولان غربی کرده اند به عنوان تعهد مد نظر قابل 
قبول است یا اقدام دیگری باید توسط آنها صورت 
بگیرد. وی تاکید کرد: در هر صورت اجرای دقیق 
نظرات مقام معظم رهبری یک ضرورت قطعی در 
اجرای برجام است. رئیس کمیسیون امنیت ملی 
و سیاس��ت خارجی در پاسخ به این سوال که اگر 
نامه اوباما تعهد کتبی محس��وب نش��ود آیا ساز و 
کاری ب��رای گرفتن تعهد از آمری��کا وجود دارد؟ 
اظهار داشت: آنچه برای ما مهم است اجرای دقیق 
تاکیدات مقام معظم رهبری در اجرای برجام است.

گزارش صدا و سیما درباره توقف جمع آوری سانتریفیوژها با تذکر به سازمان انرژی اتمی

شمخانی: همینطور است
بهارستان
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نما

توضیح جدید ظریف برای دیدار با کری!
جواد ظریف پس از دیدار با جان کری در حاشیه اجلاس بین المللی بررسی بحران سوریه گفت: این دیدار 
برای اطمینان از اجرایی ش�دن نظرات مقام معظم رهبری درباره تعهدات آمریکا انجام شد. محمدجواد 
ظریف پیش از ترک وین در پاس�خ به سوال خبرنگار اعزامی صدا وسیما به وین درباره جزئیات دیدار 3 
ساعته اش با جان کری با بیان اینکه آمریکا درباره برجام تعهداتی داده است که در روز تصویب باید انجام 
می داد و تعهداتی نیز بین روز تصویب با روز اجرا داده است که آنها را نیز باید انجام بدهد، افزود: در این 
زمینه ها نیاز بود توضیحات طرف آمریکایی را بشنویم تا اطمینان حاصل کنیم نظرات مقام معظم رهبری 
اجرایی شده است. وزیر امور خارجه کشورمان گفت: در این دیدار علاوه بر اینکه بحث های تخصصی و 
جدی درباره نحوه برداش�ته شدن تحریم ها و برداشته شدن تحریم های آمریکا داشتیم در زمینه نحوه 
عملیاتی شدن تعهدات درباره اراک هم گفت وگو کردیم. وی همچنین از گفت وگو با همتای آمریکایی اش 
درباره پیشبرد کارها به منظور رسیدن به روز اجرای برجام خبر داد و تصریح کرد: وزیر خارجه آمریکا یک 
بار دیگر تاکید کرد که طرف آمریکایی طبق دستورالعمل رئیس جمهور این کشور به وظایفش عمل می کند 
و اگر لازم به توضیح بیشتر باشد نیز آن را مطرح خواهد کرد. آقای ظریف افزود: وزیر خارجه آمریکا در 
این دیدار تاکید کرد دستورالعمل های لازم را به نمایندگی های آمریکا داده اند تا شرکت ها را تشویق کنند 
که نگران وضع قبل نباشند. با این حال رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان گفت: باید دید تا چه میزان 
قول و قرارهایی که طرف آمریکایی داده است در جهت اجرای تعهدات شان خواهد بود. وی در پاسخ به 
این س�وال که آیا سند اجرای تعهدات برای بازطراحی رآکتور اراک هفته آینده امضا خواهد شد، گفت: 
بیشتر وزیران خارجه 1+5 سند بازطراحی اراک را امضا کرده اند و شاید یک یا 2 وزیر آن را امضا نکرده اند 

که در یکی، دو روز آینده آن را امضا می کنند و سند قطعی خواهد شد.

چرا درباره ترکیب هیأت نظارت بر برجام اطلاع رسانی نمی شود؟

پلیس مخفی برجام!

امنیت


